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وزیر بهداشت:

بیمارستانصحراییدرخویراهاندازیمیشود
وزیــر بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی از راه انــدازی یک بیمارســتان 
صحرایــی در مجــاورت بیمارســتان امــام )ره( خــوی خبــر داد و گفت: این 

بیمارستان خدمات ارتوپدی و جراحی لازم را ارائه می کند.
بهرام عین اللهی روز دوشــنبه با حضور در بیمارســتان آیت الله خویی و 
عیادت از مصدومان زلزله این شهرستان با اشاره به تخلیه بیمارستان قمر 
بنی هاشم در خوی بر اثر آسیب دیدن در زلزله ۵.۹ ریشتری شامگاه شنبه، 
افزود: بیمارستان آیت الله خویی نیز آسیب هایی دیده است، ولی وضعیت 
بــه گونه ای نیســت کــه ارائــه خدمــات در آن خطرآفرین باشــد. وی تعداد 
مصدومین زلزله خوی را بیش از یک هزار و ۱۵۰ نفر برشــمرد و اظهار کرد: 
دیداری از مصدومین اعزامی به بیمارســتان های ارومیه و سلماس داشتم 
که اقدامات لازم درمانی به همه آنان ارائه شد و در سریع ترین زمان تحت 
عمــل جراحی قرار گرفتند.عین اللهی ادامــه داد: ۱۱۶ نفر از مصدومین نیز 
به بیمارستان های ارومیه، سلماس، مرند و تبریز اعزام شدند.وی از اعزام 
۱۰۰ نیروی فوریت پزشکی به مناطق زلزله زده خبر داد و گفت: ۴۳ دستگاه 
آمبولانــس و 5 دســتگاه اتوبــوس آمبولانس نیز به این مناطق شهرســتان 
خــوی اعــزام شــده اســت.زمین لرزه ای بــه بزرگــی ۵.۹ درجــه در مقیــاس 
امواج درونی زمین )ریشــتر( ســاعت ۹ و ۴۴ دقیقه شنبه شب شهر خوی در 
شــمال آذربایجان غربی را لرزاند.این زمین لرزه در مناطق زیادی از اســتان 
به ویژه شــهر ارومیه احســاس و باعث نگرانی مردم شد.طبق گزارش مرکز 
لرزه نگاری دانشگاه تهران، این زمین لرزه در عمق 7 کیلومتری اتفاق افتاد.

کاهشتعدادگودهایرهاشدهپایتخت
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران از کاهش تعداد گودهای 
رها شــده در شــهر تهران طی ۱۵ ماه گذشــته خبر داد و گفــت: ۵۸ گود رها 
شده از شهریورماه ۱۴۰۰ تا دی ماه ۱۴۰۱ ایمن سازی یا جهت ادامه فعالیت 
تعیین تکلیــف شــدند.حمیدرضا صارمــی دربــاره عوامل به وجــود آمدن 
معضل گودهای رها شــده در شــهر تهران، گفت: افزایش تقاضای احداث 
زیرزمیــن بــرای ســاختمان ها به منظور تأمیــن کاربری های مــورد نیاز طی 
سال های گذشته، موجب شد عملیات گودبرداری برای ساخت و ساز، فراتر 
از پی کنی معمول صورت گیرد یا در برخی پروژه ها، مالکان و کارفرمایان به 
دلیل مواجهه با مشــکلات مالی یا حقوقی، پــروژه را در مرحله گودبرداری 
متوقف کرده اند و این موضوع از سال ها پیش معضلی به نام گودهای رها 

شده در شهر ایجاد کرده است.
وی بــا اشــاره بــه خطراتــی کــه ایــن گودهــا بــه دلیــل ناپایــداری و عدم 
ایمن ســازی می توانند برای شهروندان داشــته باشند، اظهار کرد: مدیریت 
شهری در این دوره با توجه به اهمیت موضوع، ساماندهی گودهای پرخطر 
را در دســتور کار قــرار داد. از اقدامــات مهم و مؤثری کــه در این حوزه انجام 
شد، اصلاحیه مصوبه »ارتقای ایمنی تخریب و گودبرداری های ساختمانی 
شــهر تهران« بود که ســال گذشــته به تصویب شورای اســلامی شهر تهران 
رسید و برای اجرا ابلاغ شد. معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران 
در تشریح اقدامات انجام شده به منظور تعیین تکلیف شهر از گودهای رها 
شده و خطرآفرین، گفت: براساس اطلاعات جمع آوری شده از مناطق ۲۲ 
گانه، معاونت فنی و عمرانی شــهرداری تهران و ســازمان نظام مهندســی 
ساختمان استان تهران مشخص شد تا سال ۱۳۹۹ تعداد ۲۹۹ گود در شهر 
تهران شناســایی شــده اســت که طی همکاری بــا دانشــگاه تربیت مدرس 
به عنوان مشــاور تخصصــی، بازدیدهای تخصصــی از کلیه گودهــا انجام و 
پس از بررســی ها تا شــهریورماه ۱۴۰۰، تعداد ۲۵۱ گود رها شــده در ســطح 
شــهر تهران شناســایی شــد. صارمی ادامــه داد: پــس از شناســایی گودها و 
پیگیری های لازم توســط معاونت شهرســازی و شــهرداری های مناطق ۲۲ 
گانــه، تعــدادی از گودهــا رفع خطر و برخــی  پروژه هایی که بــه دلایل قابل 
حل وفصل متوقف شــده بودند، مجدداً فعال شدند. بنابراین طی مراحل 
بعدی، تعداد این گودها تا دی ماه ۱۴۰۰ به ۲۰۴ و تا دی ماه امســال به ۱۹۳ 
گود کاهش پیدا کرد.صارمی افزود: منطقه ۲۲ با ۲۹ و منطقه یک با ۲7 گود 
دارای بیشترین و مناطق ۹ و ۱۰ با یک پروژه دارای کمترین گود رها شده در 

سطح شهر تهران هستند.

معاون پرستاری وزارت بهداشت:

وزرایبهداشتقبلینخواستندتعرفههای
پرستاریاجراشود

معــاون پرســتاری وزارت بهداشــت، اجــرا نشــدن قانــون تعرفه گذاری 
خدمــات پرســتاری از ســال ۸۶ را متوجــه وزرای بهداشــت قبلی دانســت.
عباس عبادی، در جلسه شورای عالی نظام پرستاری، با عنوان این موضوع 
که در خصوص تعرفه گذاری خدمات پرستاری صحبت های زیادی صورت 
گرفته است، گفت: وزرای بهداشت قبلی اگر قرار بود به قانون تمکین کنند، 
تعرفه گــذاری از ســال ۸۶ بــه بعــد اجرا می شــد. زمان اجرای طــرح تحول 
ســلامت، پولدارترین زمانی بود که وزارت بهداشــت به خود دیده بود و به 
قول خودشــان فرصتی ایجاد شد تا مشابه طرح »اوباماکر« را در کشور اجرا 

کنند و زمان مناسبی برای اجرای تعرفه گذاری خدمات پرستاری بود.
معــاون پرســتاری وزارت بهداشــت بــه حمایت هــای رهبــری از طــرح 
تعرفه گــذاری خدمــات پرســتاری اشــاره و تصریــح کــرد: همــه مدیــون 
حمایت هــای معنوی رهبری هســتیم و اگر این حمایت هــا نبود این اتفاق 
نمی افتــاد. آقــای وزیر هم مطــرح کردند کــه این برای من حجت شــرعی 
اســت و همان موقع هم خودشــان و هم دیگران را مکلف کردند که این را 
پیگیری کنند. البته نقش قابل توجه ســازمان نظام پرســتاری در این زمینه 
قابل انکار نیســت و همگرایی که بین معاونت پرستاری و وزارت بهداشت 
پیش آمد، موجب شــد این اتفاق در زمینه تعرفه گذاری خدمات پرستاری 

صورت گیرد.
وی افــزود: تحقــق اعتبارات مــا در بخش های مختلــف وزارتخانه کمتر 
از ۵۰ درصــد بــوده و مــا در نظــام پرســتاری ۵۵ درصد دریافــت کرده ایم و 

امیدوارم بتوانیم تمام اعتبار را دریافت کنیم.
وی دربــاره ایجــاد تعرفــه در ســرانه نیــز، گفــت: لایحــه این موضــوع از 
وزارتخانه به ســازمان برنامه و بودجه ارسال شده، اما اشکالی اتفاق افتاده 
بود و همکاران بخش بودجه ســازمان برنامه و بودجــه یک جدول را در دو 
جا آورده بودند که بلافاصله پیگیری و اعتراض کردیم که به ما اعلام کردند 
اشتباه را اصلاح کرده اند. پیشنهاد ما در خصوص گنجاندن تعرفه در سرانه 
به مجلس ارسال می شود، اما این به معنای اتمام کار نیست و ما باید در دو 
حوزه تثبیت این موضوع و تعیین سهم از سرانه سلامت تلاش کنیم. طبق 
بــرآوردی که در دبیرخانه داشــتیم، این رقم ۸.5 درصد اســت که در ادامه 
بــا چانه زنــی هر چه قدر بتوانیم ایــن رقم را بالاتر ببریم، بــه نفع همکاران 

خواهد بود.
ë سازمان برنامه و بودجه، استاندارد تعداد پرستاران را مشخص کند

دکتر شمس الدین شمسی، رئیس شورای عالی سازمان نظام پرستاری 
نیز در مراســم اجلاســیه مشــترک اعضای شــورای عالی نظام پرســتاری و 
رؤســای هیأت مدیره سراســر کشــور درباره دســتاوردهای دوره پنجم نظام 
پرســتاری، گفت: یکی از دســتاوردهای مهم سازمان این اســت که در سال 
۹۸ احکام پرستاران قرار بود لغو شود که مداخلات سازمان نظام پرستاری، 
مانع از برگشــت احکام شــد. یکــی دیگر از دســتاوردهای ســازمان در دوره 
پنجم، فوق العاده ویژه است که از فروردین ۹7 کلید خورد و به کل کارکنان 

بهداشت و درمان از جمله پرستاران تعلق گرفت.

طرحیبرایخانهدارشدنگامبهگام
»ایران« فروش متری مسکن از سوی شهرداری تهران را بررسی می کند

گــروه اجتماعی/ شــهرداری تهــران تا دو 
هفتــه آینده لایحه فروش متری مســکن 
را به شــورای شــهر تهران ارســال می کند. 
لایحه پر ســروصدایی که گویی قرار است 
مســتأجران تهران نشــین را خانه دار کند. 
مستأجرانی که فقط قشر کارمندش برای 
خانه دار شــدن باید 67 سال زمان صرف 
کننــد تا طبق آنچه شــهردار تهــران گفته 
بالاخــره صاحب خانه شــوند. ایــن طرح 
در ادامــه همان طرح های مسکن ســازی 
شــهرداری تهــران اســت کــه حالا بــا نام 
قرارگاه جهادی مســکن در حال فعالیت 
اســت. قرارگاهــی کــه بــه گفتــه مقامات 
شهرداری برای 4۰۰ هزار واحد تفاهمنامه 
امضــا کــرده و قرار اســت ســالانه ۸۰ هزار 
واحــد را بــه مــردم تحویل دهــد. به گفته 
علیرضــا زاکانــی، در تهــران هم اکنــون با 
کمبــود یــک میلیــون خانــه مواجهیــم و 
فــروش متــری زمیــن از طریــق بــورس 
قرار اســت بــه کمــک شــهروندانی بیاید 
کــه ســرمایه کلان خرید ملــک را ندارند و 
می تواننــد از فــروش متری ملک شــروع 
کــرده و به تدریج خانــه دار شــوند. اگرچه 
جزئیات لایحه هنوز اعلام نشده است، اما 
زمزمه های اجرای این طرح در مناطقی از 
خیابان »نواب« به گوش می رسد. شورای 
شــهر تهران فعــلاً تصمیم گیــری درباره 
»فروش متری ملک« را منوط به دریافت 
لایحه و بررســی جزئیات آن کرده اســت، 
اما به نظر می رسد این طرح بیش از آنکه 
یک طرح اقتصادی صرف باشد، طرحی 
اجتماعی اســت که می خواهد از شــکاف 
اجتماعی و طبقاتــی در تهران جلوگیری 
کنــد. چــرا که نــرخ مســکن در ســال های 
اخیــر بــا جابه جایــی طبقــات اجتماعی، 
بخشی از طبقه متوسط را ناگزیر به سمت 
جنوب و حاشیه کلانشهر تهران هل داده و 
پیامدهای اجتماعی ناخواسته ای برجای 
گذاشــته اســت. فــروش متــری مســکن 
دهه های گذشته نیز در تهران کلید خورد 
اما در نهایت به شکست رسید که بررسی 

آن هم ضروری به نظر می رسد.

ë  منابع خــرد مــردم را به ســمت بازار
ملک می بریم

هدایتی، مدیرعامل ســازمان نوسازی 
شــهرداری تهــران با اشــاره بــه جمعیت 
مســتأجران در کلانشــهر تهــران و ســایر 
بــه »ایــران«  بــزرگ دنیــا  کلانشــهرهای 
می گویــد: »جمعیت بــالای مســتأجران 
فقــط مختــص کلانشــهر تهــران نیســت 
و می توانیــم بگوییــم جمعیــت برخــی 
 7۰ تــا   6۰ حــدود  موفــق  کلانشــهرهای 
درصد مستأجر هســتند، با این تفاوت که 
مستأجران در آن کلانشهرها، کمترین تورم 
را در بحث اجاره تحمل می کنند، مثلاً طی 
۱۰ ســال اجاره مســکن ثابت بوده اســت، 
اما در تهران ما به طور متوسط ۳۰ درصد 
افزایش نرخ اجاره بها را در سال های اخیر 
تجربــه کرده ایم، بنابرایــن نمی توانیم به 
جمعیت مســتأجران بی تفاوت باشــیم. 
براین اســاس ورود ما به موضوع مســکن 
نیز حوزه مســکن اســتطاعت پذیر است. 
ما می خواهیم رونق را بــه تهران در حوزه 
مســکن برگردانیــم. چراکــه اولاً ســرمایه 
گذارانی که در گذشته درمقطعی در حوزه 
کلان مســکن کار می کردنــد، هم اکنون به 
دلایل زیادی کار نمی کنند چون برایشــان 

توجیه بردار نیست.
در حــوزه  ثانیــاً  ادامــه می دهــد:  وی 
پیش خرید هم مردم دیگر رغبتی نشان 
نمی دهنــد چــون از ایــن ناحیــه آســیب 
دیده اند و اعتمادی وجــود ندارد. یکی از 
دلایلی که مردم به سمت بازار طلا و دلار 
می رونــد هم بی اعتمادی به بحث پیش 
خرید خانه اســت. این درحالی اســت که 
جمعیــت مســتأجر در تهــران همچنان 
متقاضــی ملــک اســت و در ســوی دیگر 
جریــان نقدینگی وجــود دارد کــه باید به 
سمت این بازار هدایت شود، چون وقتی 
به ســمت دیگــر بازارهــا مــی رود، باعث 
ایجاد هرج و مــرج و بهم ریختگی در آن 
می شود. همان طور که شما در طلا و دلار 
و خــودرو هم می بینیــد. درفروش متری 
مســکن قرار اســت این جریان نقدینگی 

کــه منابع خرد مردم را شــامل می شــود، 
به سمت بازار ملک که نیاز واقعی در آن 
وجود دارد، کشــیده شــود. البتــه موانعی 
اعتمــاد  آن  مهم تریــن  کــه  دارد  وجــود 
مردم است. از طرفی باید پلتفرم قانونی 
ایجاد شود تا مســکن استطاعت پذیر در 
این پلتفرم عرضه شود. بورس می تواند 
نقش این پلتفرم را بازی کند.« او با اشاره 
به اهداف طرح فروش متری مســکن در 
ســازمان نوســازی شــهر تهران می گوید: 
»مــا با اجــرای این طرح بدنبال ســاخت 
مســکن اســتطاعت پذیر، هدایت منابع 
خرد مردم به ســمت ملک، ایجاد شغل 
و صاحبخانه کردن مســتأجران هستیم. 
البته در گذشــته تجربه ناموفقی داشتیم 
که تلاش کردیم در طرح جدید با بررسی 
این تجارب از مزایای طرح فروش متری 
مســکن اســتفاده و نقــاط ضعــف طــرح 

قبلی را برطرف کنیم.«
هدایتی با اشاره به انتقاد برخی از ورود 
شــهرداری به حوزه مســکن می گوید: »ما 
معتقدیم هیچ برنامه مســکنی در کشــور 
بدون همراهی شــهرداری ها موفق نبوده 
اســت. اگر می بینید طرح جهادی مسکن 
در کشــور به نتیجه نرســیده، به این دلیل 

اســت که شــهرداری ها با این طرح خوب 
همراهی نکرده اند.«

ë  شهرداری چالاکی بخش خصوصی
را ندارد

بــا  مســکن  کارشــناس  مهــدی زاده، 
این همــه مخالــف حضــور شــهرداری در 
او می گویــد  حــوزه مسکن ســازی اســت. 
کــه ورود شــهرداری ها بــه صلاح نیســت، 
چراکه شهرداری نمی تواند کارآیی بخش 
خصوصی را در حوزه مسکن داشته باشد. 
بهرحــال در شــهرداری هــم بوروکراســی 
بیشتر و هم هزینه تمام شده بالاتر است و 
شهرداری هیچ وقت نمی تواند به چالاکی 
بخش خصوصی باشد. بنابراین نرخی که 
در نهایــت تمام می شــود، با قدرت خرید 

اغلب مردم تناسب ندارد.
او بــا بیــان اینکه طــرح فــروش متری 
زمین حدود ســه ســال پیش مطرح شده 
و قــرار بود ایــن کار از طریق ســازکاربورس 
انجام شــود، بــه »ایــران« می گویــد: »این 
طــرح درحــال حاضــر در فراینــد شــورای 
تدوین بورس در حالت چکش کاری است. 
تا زمانی که جزئیات لایحه شهرداری بیرون 
نیایــد نمی توان گفــت ایــن طرح ها تاچه 
اندازه با یکدیگر مشابهت دارد. شهرداری 

اگر بخواهد از طریق بورس وارد شــود هم 
اسم آن احتمالاً همان اوراق سلف موازی 
ســاختمان است که پیچیدگی های زیادی 
دارد. اسم آن را می توان همان پیش خرید 

محصول آینده هم گذاشت.«
مهــدی زاده بــا دفــاع از اجــرای طــرح 
فروش متری مسکن به عنوان یک راهکار 
برای خانه دار شــدن مردم می گوید: »این 
طــرح مثبت اســت اگرچه موافــق اجرای 
آن از سوی شهرداری نیستم. اما درشرایط 
حاضرهیچ کس نمی تواند با ۳۰۰ میلیون 
تومــان خانه بخرد، پــس افــرادی که پول 
خــرد دارنــد نمی تواننــد بر تورم مســکن 
ســوار شوند و مرتب عقب می مانند چون 
تــوان مقابله ندارند. اما ایــن طرح به آنها 
ایــن امــکان را می دهد تا مثلاً بــه اندازه 5 
متر بر تورم مســکن غلبه کننــد. درمقابل 
اگــر شــرکت انبوه ســازی هــم وارد شــده و 
شــروع بــه پروژه ســازی کنــد، می توانــد با 
ســرمایه های خــرد مــردم، پــروژه را پیش 
ببــرد، چــون مشــکل اصلــی انبوه ســازان 
تأمین مالی پروژه است. بنابراین با اجرای 
ایــن طــرح دوطرف یعنــی هم ســازنده و 
هم شهروندان سود می کنند. این کار البته 
به ســود بازارهای موازی هم اســت. چون 

مــردم تــوان خرید ملــک ندارنــد پس به 
ســمت بازار طلا و ســکه می روند و همین 
موجب می شود نرخ ها هر روز بالاتر برود. 
در این صورت فردی که توان خرید 7۰ متر 
آپارتمان را ندارد، می تواند با برنامه ریزی 
مثلاً امسال ۱۰ متر و سال آینده ۳۰ متر و به 
همین ترتیب ســالانه جلو برود و خانه دار 
شود. این یعنی ایجاد بازار ثانویه که امکان 
خریــد و فروش متری را بــرای همه ایجاد 
می کنــد. یعنــی افــراد می تواننــد در بــازار 

موازی اوراق را خرید و فروش کنند.«
امــا ســؤال ایــن اســت آیــا بــازار ثانویه 
حباب ایجاد نمی کند؟ آیا ممکن نیســت 
ایــن اوراق با نرخ هــای نجومی و عجیب و 

غریب معامله شود؟
مهدی زاده می گوید که پشت هر سهام 
یک ملک اســت که فرد می داند برای آن 
مثلاً باید متری ۲۰ میلیون تومان بپردازد، 
بنابرایــن اگــر نــرخ بــه 5۰ میلیــون تومان 
رســید، غیرمنطقــی و غیرواقعــی اســت، 
پس معامله نمی شــود. درواقــع این بازار 
پیچیدگی هــای بــورس را نــدارد و مردم از 
نرخ هــا مطلعند. یعنی شــفافیت بوجود 

می آید.
اما موضوع مهم دیگر نگاه اجتماعی 
حاکم بر اجرای چنین طرحی است. گرانی 
مسکن موجب شده شکاف طبقاتی ایجاد 
شــود و برخی حتی نتوانند حداقل هزینه 
مسکن را تأمین کنند و به ناچار هر سال در 
حال جابه جایی هستند. بنابراین این طرح 
به کمک قشری می آید که اگرچه در طبقه 
متوسط شهری هستند، اما باید به ناچار به 

طبقات پایین تر سقوط کنند.
مهدی زاده می گوید: این طرح بیش از 
آنکه ابعاد اقتصادی داشته باشد، می تواند 
در حــوزه اجتماعی کارآمد باشــد و باعث 
حفظ طبقه اجتماعی شــود. معتقدم در 
شــرایط حاضــر تنهــا روش موجــود برای 
کمک به اقشــار ضعیــف، فــروش متری 
زمین اســت، امــا ورود شــهرداری موجب 
می شود اجرای این پروژه ها زمان دار شده 

و از انتفاع خارج شود.

سمیهافشینفر
خبرنگار
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 بحــث ســنجش نوآمــوزان بــدو ورود بــه 
مدرســه یکی از موضوعات مهمی اســت 
کــه حــالا دهه هاســت در کشــور مــا انجام 
می شــود. ایــن موضــوع از آن جهت حائز 
اهمیــت اســت کــه شناســایی زودهنــگام 
و  رفتــاری  شــناختی،  مشــکلات  برخــی 
رشــدی در کــودکان، بــه آنهــا در جریــان 
آموزش و تربیت که کلید جدی آن در بدو 
ورود به مدرســه خــورده می شــود، کمک 
بســیاری می کند. تصور کنید کودکی دچار 
مشــکل عــدم تمرکز باشــد و این مســأله 
به درســتی شناسایی نشود، در این صورت 
آن کــودک با برچســب درســخوان نبودن 
یا بهره هوشــی پایین روبه رو می شــود. هر 
چنــد عمــوم والدین در ایــن روزگار خیلی 
زودتر از سنجش های آموزش و پرورش به 
برخی مشکلات کودکان شان پی می برند 
و بــا حساســیت آن را دنبــال می کننــد اما 
از  کــودکان  ســنجش  و  پایــش  ضــرورت 
حیث ســلامت جســمی و رشــدی یکی از 
ضروریــات برنامه ریزی هــای آموزشــی و 
تربیتی اســت. با این همه به رغم برگزاری 
ایــن ســنجش بــه مــدت چندیــن دهــه 
بــه نظــر می رســد ایــن برنامــه همچنــان 
می تواند گسترده تر شود از جمله گنجاندن 
شناسایی بهره هوشــی کودکان یا پیگیری 
جدی تــر بــرای مداخلات وقتی مشــکلی 
شناسایی شد. حالا البته قرار است سازمان 
آموزش و پرورش اســتثنایی کشور رویکرد 
خــود را از رویکــرد ســنتی تغییر دهــد و با 
احــداث مراکــز جامع ســنجش، آموزش، 
توانبخشــی و مداخلــه بهنــگام رشــدی و 
تربیتی، خانواده ها و دســت اندرکاران امر 
آمــوزش، امکان ســنجش نوآمــوزان را در 
تمام ســال فراهــم کند. طریفی حســینی 
معــاون وزیــر و رئیس ســازمان آموزش و 
پرورش اســتثنایی روز دوشنبه در نشست 
خبــری اعــلام کــرد که ســال گذشــته یک 
مــورد  دانش آمــوز  هــزار  و 7۰۰  میلیــون 

سنجش قرار گرفته اند. 
ë خانواده ها به سنجش اعتماد کنند

ســازمان  رئیــس  طریفی حســینی 
بیــان  بــا  اســتثنایی  پــرورش  و  آمــوزش 
دانش آمــوز  هــزار   ۶۰۰ امســال  اینکــه 
پیش دبســتانی در سامانه ســیدا ثبت نام 
کردند و امیدواریم از مراکز پیش دبستانی 
به خانواده ها اطلاع رسانی انجام شود، به 
»ایــران« گفت: ۴۴۰ پایگاه فعال در نوبت 
صبــح داریــم که بــا ایجــاد مراکــز جدید، 

تعــداد ۶۵۰ مرکــز خواهد شــد که همین 
مراکــز در نوبــت عصر فعال خواهند شــد 
یعنــی ۱۲۰۰ پایــگاه در شــیفت صبــح و 
بعدازظهر فعالیت می  کنند؛ همچنین در 
نظر داریم پایگاه های ســیار را هم در سال 
بعــد فعال کنیــم و در صورت لــزوم برای 
پایــگاه موقــت هم مجــوز داده می شــود. 
وی در پاســخ بــه ســؤال دیگر »ایــران« در 
خصــوص گلایه هــای خانواده هــا از طرح 
ســنجش و اینکــه معتقدند نوآمــوزان به 
درستی مورد سنجش قرار نمی گیرند نیز 
گفت: خانواده ها نســبت به فرزندان شان 
توقعاتــی دارنــد؛ ممکــن اســت تصــوری 
و  تســت  خروجــی  بــا  دارد  خانــواده  کــه 
ارزیابی های تخصصی ما متفاوت باشــد. 
اگــر دانش آمــوزی مشــکوک بــه اختــلال 
یادگیری، نقص توجه یا بیش فعالی باشد 
ایــن موارد را به خانواده منتقل می کنیم و 
این موارد را به معلم هم منتقل می کنیم 
تا بدانــد در کلاس باید با ایــن دانش آموز 
چگونــه تعامل داشــته باشــد، خانواده ها 
هــم باید تشــخیص های تخصصــی ما را 
بپذیرند چرا که تشخیص در چند مرحله 
انجام می شــود. یک فرم غربالگری اولیه 
داریــم کــه بررســی انجــام می شــود، بعد 
ارجــاع به تســت تخصصی انجام شــده و 
تســت تخصصی همــه جانبــه و در زمان 
طولانی تر بررسی هایش را انجام می دهد. 
حتی اگر وارد سال تحصیلی شده باشیم و 
دانش آموز در مدرســه عادی یا اســتثنایی 
به تحصیل هم مشــغول شــده باشــد اگر 
مدرسه تشخیص بدهد که این دانش آموز 
استثنایی اســت که به مدرسه عادی آمده 
یا برعکــس دانش آموز مجدد برمی گردد 
و از او تســت های متوالی گرفته می شود تا 
تشخیص دقیق انجام شــده و دانش آموز 
بــه صــورت دقیق در سیســتم آمــوزش و 
پرورش جای دهی شود بنابراین اقدامات 
در حوزه سنجش بسیار دقیق و تخصصی 
از  خانواده هــا  انتظــارات  شــاید  و  اســت 
فرزندان شــان بالاســت. طریفــی در ادامه 
در مورد کوتاه بودن زمان ســنجش گفت: 
در مرحلــه اول فقــط غربالگری می کنیم 
و ویژگی هــای ابزارهــای غربالگــر هم این 
زمــان ممکــن  کوتاه تریــن  کــه در  اســت 
کار انجــام شــود و اگر مشــکوک شــویم به 
تست های تخصصی ارجاع می دهیم که 
سال گذشته حدود ۱۰درصد از نوآموزان به 
تســت های تخصصی ارجاع داده شــدند. 
کســی که دیرآموز یا بیش فعال تشخیص 
اول  مرحلــه  در  اصــلًا  می شــود  داده 

غربالگری این تشخیص صورت نمی گیرد 
و از مرحلــه دوم در تســت های تخصصی 
تشــخیص گذاری انجــام می شــود. البتــه 
ســنجش مجدد را هم داریم که شرایطی 
مــردود  ســنجش  در  کــه  افــرادی  دارد؛ 
می شوند باید از نظر سطح توانمندی مورد 
تســت مجدد قــرار بگیرند یــا دیرآموزانی 
کــه مدرســه می خواهــد مجــدداً آنهــا را 
مورد ارزیابــی قرار دهد یــا دانش آموزانی 
کــه به صــورت آزمایشــی یــک ســال را در 
مدرسه استثنایی می گذرانند اگر لازم شد 
تســت مجــدد از آنها گرفته می شــود تا به 
مدارس عادی برگردند. برای باید خانواده 
درخواســت بدهند و هزینه جزئی ۳۰هزار 
تومانــی را پرداخــت کنند و تســت مجدد 
انجام می شود البته تست های تخصصی 
نیــاز به هزینه مجدد ندارد و همان یک بار 
کــه هزینه ســنجش را پرداخــت می کنند، 
کافــی اســت. وی در ادامــه بــا بیــان اینکه 
امســال کل فرایند کار الکترونیکی اســت، 
از طریــق درگاه  گفــت: در حــال حاضــر 
الکترونیکی پرداخت هــا صورت می گیرد 
و همــان مبلــغ ســال گذشــته کــه ۶۰ هزار 
تومان است، دریافت می شود. در صورت 
هماهنگی با ســازمان هدفمندی یارانه ها 
برای کسب اطلاعات، نوآموزان سه دهک 
اول را بــه صــورت رایگان ثبــت می کنیم. 
قبلًا خانواده ها در جریان نتایج ســنجش 
قرار نمی گرفتند و اگر مشــکلی بود اطلاع 
داده می شد اما برای خانواده ها دسترسی 
به پروفایل دانش  آموزی ایجاد شده است.

ë نسل آینده باهوش تر است
چنــد وقت قبــل گزارش هایی منتشــر 

شــده و مدعــی شــده بودند کــه میانگین 
بهره هوشــی ایرانی هــا کاهش پیــدا کرده 
ایــن مســأله از ســوی  اســت درحالی کــه 
بســیاری از کارشناســان یک خودکم بینی 
القایی از سوی دشــمنان مطرح می شود، 
طریفی حســینی در پاســخ بــه این ســؤال 
»ایــران« که آیا شــما به عنــوان متولی امر 
میانگیــن  از  داده ای  نوآمــوزان  ســنجش 
بهــره هوشــی کــودکان دارید و اینکــه چرا 
ســنجش بهره هوشی در ملاک های طرح 
ســنجش نیســت، گفــت: مــن در جریــان 
چنین گزارش هایی نیســتم و ســازمان ما 
هم متولی چنین رصدها و پژوهش هایی 
نیســت ولــی اعتقــاد ما این اســت شــاید 
ایــن موضوع متولی مشــخصی در کشــور 
ندارد که بررسی هایی در این زمینه انجام 
بدهنــد. در آمــوزش و پــرورش معتقدیم 
که اگر قرار است توسعه سرمایه شناختی 
در کشــور اتفاق بیفتد راهــی بجز آموزش 
و پرورش ندارد. به همین منظور ســتادی 
فنــاوری  و  علمــی  معاونــت  ذیــل  در 
ریاســت جمهوری بــه نــام ســتاد توســعه 
علــوم و فناوری هــای شــناختی تشــکیل 
شــده اســت، ما با این ستاد تفاهمنامه ای 
داریم، هدف این است که توسعه سرمایه 
شناختی کشور را داشته باشیم. اعتقادمان 
بر این اســت که می توانیم برای سال های 

آینده یک نسل باهوش تر داشته باشیم.
وی ادامــه داد: مطالعات و پژوهش ها 
هــم نشــان داده که اگــر دانش آمــوزان در 
ســنین طلایــی رشدشــان در یــک محیط 
غنی قــرار بگیرنــد می تواننــد توانایی ها و 
ظرفیت های شناختی و بهره هوشی شان 

را افزایــش دهنــد. مداخلات توانبخشــی 
فقــط مربــوط بــه افــراد دارای معلولیت 
نیســت و یک بخش توانبخشــی ارتقا هم 
داریم یعنی بچه ها و دانش آموزان عادی 
هستند که می خواهند توانایی ذهنی شان 
و  آمــوزش  ســازمان  در  دهنــد.  ارتقــا  را 
پــرورش اســتثنایی توانبخشــی در هــر دو 
حوزه در حال انجام است و دانش آموزان 
عــادی هــم می تواننــد توانبخشــی را بــا 
رویکــرد ارتقای شــناختی از طریق فراهم 
انجــام  یادگیــری  موقعیت هــای  کــردن 
دهنــد تا دانش آمــوز مجبور شــود توانایی 
شــناختی خود را به کار بگیــرد. می توانیم 
معلمانــی آمــوزش دهیــم که بــا رویکرد 
جدیــد شــناختی تدریس شــان را انجــام 
دهند و همه این موارد باعث می شود تا در 
پرورش نسل های بعدی باهوش تر موفق 
باشیم. آخرین آزمون ها و ابزارهایی که در 
حوزه ارزیابی هوش و توانمندی شناختی 
در دنیا وجود دارد در ارزیابی های سنجش 
لحاظ شده است. تست هایی که می گیریم 
مطابق با تمام استانداردهای روز دنیاست 

و از این نظر هیچ مشکلی وجود ندارد.
ë  رصد قابل ملاحظه در درخواســت های

جهش تحصیلی
یکــی از چالش هــای نظــام آموزشــی 
نیــز بحــث جهش هــای تحصیلــی اســت 
کــه گرچه در شــمار زیــاد دانش آمــوزان به 
چشــم نمی آید اما بســیاری از کارشناسان 
تربیتی خصوصــاً بحث جهشــی خواندن 
دانش آمــوزان را مــورد نقــد قــرار داده اند. 
حسینی در پاســخ به »ایران« در خصوص 
معیارهــای جهش تحصیلــی و اینکــه آیا 

معیارهای جهش تحصیلــی هم در طرح 
ســنجش در نظر گرفته شــده است یا خیر 
انــدازه خانواده هــا  از  بــه تقاضــای بیــش 
فرزندان شــان  تحصیلــی  جهــش  بــرای 
اشــاره کرد و گفت: به برخــی از مدارس که 
مراجعــه می کردیــم می دیدیــم برخی از 
دانش آموزان صغر ســنی دارنــد و متوجه 
شــدیم ایــن کــودکان شــرایط ثبت نــام در 
مدارس را نداشــتند اما به طور غیر رســمی 
بعــد  و  می شــوند  پذیــرش  مــدارس  در 
وارد فراینــد جهــش تحصیلــی می شــوند 
یــک  پایــه تحصیلــی را در  و در واقــع دو 
از  بســیاری  متأســفانه  می خواننــد  ســال 
خانواده ها تصور می کنند که فرزندان شــان 
از هــوش بالایــی برخوردارنــد در حالــی که 
در ارزیابی های تخصــص ما چنین چیزی 
نشــان داده نمی شــود. ســال گذشــته رشد 
قابــل ملاحظــه ای در تقاضاهــای جهش 
و  هــزار  حــدود ۱۳  و  داشــتیم  تحصیلــی 
7۱7 نفــر درخواســت جهــش داشــتند که 
حــدود 7 هــزار و 5۰۱ نفــر از آنهــا از نظــر 
ارزیابی هایــی که انجام شــده واجد جهش 
تحصیلی بودند یعنی هم آزمون های سال 
تحصیلــی مربوطــه را پاس کــرده بودند تا 
بتوانند جهش را انجــام دهند و هم از نظر 
ویژگی هــای زیســتی و شــناختی بر اســاس 
ارزیابی های تخصصی کارشناسان سازمان، 
واجد شرایط شناخته شــده بودند. معاون 
وزیر با اشــاره به آمار 54 درصدی کودکانی 
که واجد شرایط جهش تحصیلی هستند از 
لزوم تغییر فرایند جهش خبر داد و افزود: 
بر اســاس آمار 54 درصــد از بچه ها چنین 
شــرایطی را دارند. امسال گفتیم که فرایند 
جهش تحصیلی باید تغییر کند جلساتی 
هــم با شــورای عالــی آمــوزش و پــرورش 
گذاشــته ایم تــا بتوانیــم فراینــد را تغییــر 
دهیــم و شــرایطی را بگذاریم تا هر کســی 
وارد فرایند جهش تحصیلی نشود و کار با 
دقت بیشتری انجام شــود و از طرف دیگر 
اطلاع رسانی لازم هم به خانواده ها انجام 
شود تا بچه هایی که شرایط رشدی مناسب 
دارند در این فرایند قرار بگیرند و این همه 
تقاضا از طرف خانواده ها نداشته باشیم و 
حتی اگر شــورای عالی آمــوزش و پرورش 
موافقت کند زمان اجرای فرایند جهش را 
هم که در خرداد ماه اســت جلو بیندازیم. 
از خانواده هــا هــم می خواهم اصــراری به 
جهــش تحصیلی فرزندان شــان نداشــته 
باشند چرا که وقتی دانش آموز وارد فرایند 
جهش شود اگر قبول نشود دچار دلسردی 

شده و مشکلاتی برای او ایجاد می شود.

»ایران« ضرورت سنجش شناختی دانش آموزان و چالش های جهش تحصیلی را در گفت و گو با معاون وزیر آموزش و پرورش بررسی کرد

جهشتحصیلی؛ضرورتیاخودفریبی؟
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